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Město Morkovice-Slížany

ročník - XXIV, číslo 4 - prosinec 2021

Vážení spoluobčané,
stojíme na prahu roku 2022. Pro nás – oby-

vatele Morkovic-Slížan, Morkovské rodáky 
a všechny lidi, kteří mají vztah k této části naší 
země, je nadcházející období výjimečné, jubilej-
ní a slavnostní. Naše město bude slavit své ku-
laté, již osmisté narozeniny.  V kalendáři města 
si můžete prohlédnout text listiny z roku 1222, 
v němž se nachází první zmínka o Morkovicích. 
Tento text se dochoval jako opis v kodexu pri-
vilegií velehradského kláštera. Kdy a kým byly 
Morkovice založeny nevíme, ale víme, že již 
v roce 1222 byly Morkovice sídlem šlechtickým. 
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Dovídáme se o tom z listiny sepsané v latinském 
jazyce dne 8. února 1222 v Kyjově, kterou mezi 
svědky podepsal také Zemslaus de Morcowycz.

K této příležitosti pro Vás připravuje město 
a  řada dalších organizací ve městě různé pro-
gramy, o kterých věřím, že Vás zaujmou a  také 
pobaví. Můžeme se tak těšit na již tradiční „Mor-
kovskou divadelní zimu“, plesy, výstavy (vánoč-
ní, velikonoční, zahrádkářů, včelařů a  košíká-
řů), akce Sokola, SDH, FC a dalších organizací 
nebo spolků. Nebude chybět ani sportovní vyžití 
u  závodu Morkovské chlap, Morkoman nebo 
procházka přírodou na Morkovském véšlapu. 
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Z netradičních akcí připravujeme ukázku histo-
rického dobývání tvrze v Morkovicích při cestě 
uherského krále Matyáše Korvína Hyunadiho 
z Brna do Olomouce. Součástí tohoto předsta-
vení bude boj o tvrz, historický průvod, katov-
ské práce ve středověku, písně dávných časů, 
ohňová show a mnoho dalších. Záměrně jsem 
uvedl jen část plánů, kterou je možné brát jako 
pomyslnou ochutnávku. Věřím, že každý si na-
jde to své.

Vážení občané, přeji Vám do nového roku 
2022 pevné zdraví, dobré mezilidské vztahy 
a víru v lepší časy.

Slovo starosty
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Zpáteční lístek: Konec roku

Vítejte přátelé v  mém vláčku, jenž opět 
míří zpět do dětství. Dnes nebudu sdělovat, 
jaký jsem byl, coby malý nezbeda. Dnes bych 
se chtěl zmínit o dnech, které každý člověk po-
važuje za v roce poslední, po kterých následují 
dny nové, dny následujícího roku. Chtěl bych 
se vrátit do dnů, které následovaly po nádher-
ných Vánocích a které v naší dětské době neby-
ly pro nás ničím významným, ale pro vesnický 
dům přece jen něco znamenaly.

Jak jsem řekl. Pro nás děti nic tyto dny ne-
znamenaly. Byly podobné těm ostatním, jen 
byly plné her s nedávno objevenými hračkami, 
které jsme nacházely zabalené pod stromeč-
kem. Pro mou babičku a  dědečka na gruntu 
však byly zcela jiné.

Tak třeba Boží hod vánoční, který připadá 
na 25. prosince a  je hlavním svátkem vánoč-
ní doby. Křesťané si tímto dnem připomínají 
narození Ježíše Krista. Název tohoto svátku 
pochází z dávných dob. Babička se v tento den 
oblékla do svátečního, a nechala se dědečkem 
odvézt do Morkovic, aby stanula před stolem 
Páně k  přijímání. O  tomto jejím výletu jsme 
my, děti, nevěděly. Jen v nás utkvěla vzpomín-
ka, že v tento den jsme všichni společně usedali 
k hostině, kterou babička nazvala „hody lásky“. 
Na stole bylo mnoho pokrmů, tradičně se však 
podávala pečená husa s červeným zelím a také 
se dojídalo to, co se nesnědlo na Štědrý den. 
Co však bylo pro nás nejdůležitější, to bylo roz-
loženo na velkém tácu. Bylo to štěpánské cuk-
roví. Pravdou je, že stejné cukroví jsme mlsaly 
už u stromečku o Vánocích, ale tam to nebylo 
cukroví štěpánské. Dva dny mlsání štěpánské-
ho cukroví, a to ještě bez omezení, no řekněte, 
není to nádherné?

Druhého dne na Sv. Štěpána, jsme byly 
velmi brzy probouzeny, neboť  nastal čas koled 
a obcházení tetiček a strýčků, kterých bylo ve 
Slížanech víc než dost. Říkaly jsme známé ří-
kanky, jako například „Koleda, koleda Štěpáne, 
co to neseš ve džbáně. Nesu, nesu koledu, upad 
jsem s ní na ledu. Psi se na mě sběhli, koledu 
mi snědli“. Tuhle říkanku jsem uměl naprosto 
precizně, proto jsem ji opakoval u každých dve-
ří, kde nám bylo otevřeno. Pak jsme do svých 
košíčků a  látkových taštiček skládaly dárky, 
které pozůstávaly většinou z pamlsků. Některé 
děti  zazpívaly písničky a další říkadla, v jejichž 
textech zaznívala víra v magickou moc slova, 
které může přinášet dobro: „Dej Bůh štěstí 
tomu domu, my zpíváme Pánu Bohu, malému 
děťátku, Kristu Jezulátku“, nebo „Štěstí zdraví, 
pokoj svatý, vinšujeme vám. Nejprv panu hos-
podáři, potom i dítkám“.

Den Sv. Štěpána se slaví snad ve všech ev-
ropských zemích a  jeho tradice je stejně stará 
jako samotné Vánoce. U nás byl spojen s ko-
ledou, související s  pohanskými obřady. Měla 
pomoci ovlivnit osud. Z darovaných předmětů 
v tehdejší dávné době se soudilo, co koho čeká 
a co ho nemine. Postupem času křesťanství vy-
tlačilo pohanské obřady a z koledování se stala 
zábava pro děti. Rodiny na vesnicích se navště-
vovaly, vyměňovaly dárky a  přály si mnoho 
úspěchů a zdaru.

A  pak už rok končil dnem posledním, 
dnem sv. Silvestra, dnem, spojeným s  osla-
vou konce starého roku. Jen málokdo si však 
vzpomene na papeže ze 4. století, který podle 
legendy vyléčil z  lepry římského císaře Kon-
stantina Velikého. Ten mu z vděčnosti daroval 
pozemek, dnešní Vatikán.

Silvestr se narodil v Římě a jeho původ je 
nejasný. Po smrti papeže Miltiadese byl 31. 1., 
roku 314 zvolen za jeho nástupce na Petrově 
stolci. Byl uznáván biskupy z  Východu i  Zá-
padu. Za jeho pontifi kátu došlo k  proměně 
pohanského Říma na křesťanský, vyrůstaly 
chrámy. 

Zemřel po 22-letém pontifi kátu. Za své 
služby prosadil zákony ohledně otroků a  svě-
cení svátků a neděli vyhlásil jako povinný svá-
teční den.

A  jaký to byl den pro děti? Abych řekl 
pravdu, nic moc. Ráno jsme byli přinuceni 
opět brzy vstát, protože ten, kdo pozdě vstal 
a  byl poslední, ten to vždy schytal a  byl ter-
čem posměchu. Pak jsme  si musely důkladně 
omýt celé tělo a věřte, že to nebylo radostné, 
umývat se ve studené vodě a ještě pod vodou 
tekoucí z  pumpy. Babička dbala na to, aby-
chom ze sebe smyly všechnu tu špínu, která 
se na nás asi nahromadila za celý dlouhý rok 
a  sama přiložila ruce k  dílu, když zjistila, že 
některý z  nás seškrabávání nanesených ná-
nosů odbývá. Měla na to výtečného pomoc-
níka. Tím byl obyčejný rýžový kartáč, který 
z  nás vynucoval zvuky, podobající se nářku. 
Vše jsme překonaly a  od doby tohoto zdra-
vého poznání, jsem v  den Silvestra býval ve 
Slížanech jen z  naprostého donucení, tedy 
jen v době, kdy u babičky pobývala celá moje 
rodina. Touto nevyžádanou očistou na našich 
nevinných tělíčkách, jsme měly přivítat Nový 
rok, obdařeni duševní i zevní čistotou.

Když ukončila babička naše trápení, odešla 
odpoledne na mši. Večer jsme dostaly na talíř  
vařené maso s křenem, to proto, aby byl doby-
tek zdravý a  dobře plodil. A  řekněte, co nám 
dětem bylo po dobytku, když jsme musely jíst, 
co nám nechutnalo?

Nesměla se podávat drůbež, aby neuletělo 
štěstí. Večeři provázel přípitek, samozřejmě, 
že jen u dospěláků a pak se šlo spát. Tedy jen 
babička, rodiče a my děti. Dědeček odešel do 
hospody na jedno viržinko a  jednu zelenou. 
Kdy se vracel domů, to nikdo nevěděl. Babič-
ka pak usedala, zřejmě dost unavená na postel, 
rozpletla si nádherné dlouhé vlasy, pročesávala 
je hřebenem a tiše se modlila.

Ve vesnici to hlučelo a lomozilo, to proto, 
aby se zastrašily nečisté síly potloukající se tu 
noc kolem lidských stavení.

I  u  babičky se dodržovaly staré zvyky 
a  obyčeje. Hospodyně nesměla prát na Sil-
vestra prádlo a ani ho věšet, protože to zna-
menalo přivolání smrti pro někoho blízkého. 
A v dřívější době to byl i symbol pozdějšího 
oběšení.

Než jsme byly uloženy do postýlek, přála 
nám babička, aby se nám něco pěkného zdálo, 
protože co se zdá o této magické noci, mělo by 
se i vyplnit.

K půlnoci patří i polibek. O ten jsme byly 
ochuzeny. Babička všechny políbila na dobrou 
noc několik hodin před půlnocí. Sama také 
musela jít brzy spát, protože drůbež a  všech-
no to zvířectvo, nemohlo ráno dlouho čekat. 
Potřebovalo být nakrmeno přesně kolem půl 
čtvrté ráno a babička tuto povinnost plnila i na 
Nový rok, kdy se mohlo dlouho odpočívat, sa-
mozřejmě kromě hospodářů.

Pověra také praví, že pokud se pár nepolíbí, 
může mu to přinést smůlu. Pokud vím, dědeč-
ka  a babičku žádná smůla nikdy nenavštívila, 
tak možná k těm polibkům přece jen došlo. Ale 
to bylo pro mne utajeno.

Zmínil bych některé lidové zvyky, které se 
na Silvestra docela často uplatňovaly.

Na svatého Silvestra nebývalo zvykem pít 
do časných ranních hodin jak se tomu děje 
v  nynější době. Lidem stačilo navštívit kostel 
a  poděkovat za dobré prožití minulého roku. 
Modlili se také za dobrý průběh roku následu-
jícího. Dbalo se, aby byly vyrovnány všechny 
dluhy, prováděl se generální úklid, a  co bylo 
nepotřebné, to se vyhodilo nebo spálilo.

Dost mne děsily „ometačky“. Ty nás jed-
nou navštívily a  začaly bez dovolení ometat 
plotnu kuchyňských kamen. Prý, aby dobře ho-
řely a pak babičce popřály vše dobré. Babička 
jim vždy něco vložila do dlaně. Co to bylo, to 
už se nikdo nedoví. Snad malá almužna.

A nakonec bych se zmínil o několika pra-
nostikách, kterých se hospodáři drželi.
- Je-li o  Silvestru v  noci vítr a  jasno, bude 

dobrého vína pořídku
- Jak byl celý rok samá voda a bláto, na Sil-

vestra nenapadne zlato
- Když na Silvestra sněží, Nový rok není da-

leko
- O Silvestru papeži, snížek si již poleží
- Na Silvestra-li jižní vítr duje, příznivý rok 

to ohlašuje. Západní vítr ryb dává nejvíce, 
severní zimu a Vánoce, východní vítr slibu-
je hojnost

- Mléčná dráha v prosinci jasná, bude v příš-
tím roce úroda krásná

Tak to je vše, milí přátelé mého Zpátečního 
lístku do dětství. Těším se, že zase jednou used-
nete do vagónku vláčku, který nás spolu zaveze 
do nezapomenutelných  vzpomínek.

Děkuji vám za přízeň. 
Váš Ing. Mirko Králík
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Zápis ze zasedání zastupitelstva města Morkovice – Slížany č. 16
konaného dne 15.9.2021 v 17.00 hod. 

v zasedací místnosti radnice v Morkovicích

I. Při zahájení bylo přítomno 14 členů městského zastupitelstva
    Omluveni: R. Klímek

Program ze zasedání zastupitelstva č. 15 byl schválen jednomyslně.
Návrhová komise: Mgr. Barnetová, Ing. Rábek
Ověřovatelé zápisu: MUDr. Chvátalová, J. Vinklárek

Program:  
1. Zpráva o plnění usnesení
2. Zpráva o činnosti rady města
3. Informace o provedeném rozpočtovém opatření č.5 v radě města
4. Rozpočtové opatření č.6
5. Obecně závazná vyhláška č.1/2021 o stanovení obecního systému odpa-
dového hospodářství  
6. Obecně závazná vyhláška č.2/2021 o místním poplatku za obecní systém  
odpadového hospodářství
7. Obecně závazná vyhláška č.3/2021 o stanovení místního koefi cientu pro 
výpočet daně z nemovitých věcí
8. Dotace organizacím
9. Finanční dar obcím na Hodonínsku postiženým tornádem 
10. Pravidla pro schvalování prodeje pozemků na výstavbu RD
11. Majetkoprávní úkony
Program byl schválen jednomyslně.

II. Projednávání programu
1. Zpráva o plnění usnesení 
Usnesení č. 4/15/21
Firma Agromeli spol. s r.o. vítěz výběrového řízení na akci Morkovice – vy-
užití dešťových vod z koupaliště
Smlouva je podepsaná. Příští týden proběhne předání staveniště.

Usnesení č. 9/15/21
Usnesení č. 12/14/21
Bezúplatný převod pozemků v k.ú. Morkovice od ČR-Úřad pro zastupování 
státu ve věcech majetkových
Smlouva je podepsaná a odeslaná na vklad do katastru nemovitostí

Usnesení č. 10/15/21
Prodej bytu č. 708/7 v bytovém domě č.p. 708 panu Miroslavu Talašovi
Smlouva je podepsaná a čeká se na vklad do katastru nemovitostí.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o plnění usnesení.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

2 . Zpráva o činnosti rady města od 8.6.2021 do 7.9.2021
Zápisy z  jednání rady jsou zasílány členům zastupitelstva a usnesení jsou 
zveřejněna na stránkách města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o  činnosti 
rady města za období od 8.6.2021 do 7.9.2021.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

3. Informace o provedeném rozpočtovém opatření č.5 v radě města
Návrh usnesení: Z astupitelstvo města bere na vědomí informaci o provede-
ném rozpočtovém opatření č.5 v radě města dle přílohy č.1.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

4. Rozpočtové opatření č.6 – příloha č.2
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opatření č.6 dle 
přílohy č.2, kterým se celkové příjmy zvyšují o 3 916 000,- Kč, celkové výda-
je zvyšují o 4 912 000,- Kč  a fi nancování se mění o 996 000,- Kč.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 12 členů městského zastupitelstva. P. 
Jablunka a J. Vinklárek se zdrželi hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

5. Obecně závazná vyhláška č.1/2021 o stanovení obecního systému odpa-
dového hospodářství. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Obecně závaznou vyhláš-
ku č.1/2021 o stanovení obecního systému odpadového hospodářství dle 
přílohy č.3.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

6. Obecně závazná vyhláška č.2/2021 o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Obecně závaznou vyhláš-
ku č.2/2021 o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodář-
ství dle přílohy č.4.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

7. Obecně závazná vyhláška č.3/2021 o stanovení místního koefi cientu pro 
výpočet daně z nemovitých věcí. Jedná se o zavedení koefi cientu 2, kterým se 
bude násobit daň z nemovitých věcí na území města Morkovice-Slížany s vý-
jimkou pozemků uvedených v § 5 odst. 1 zákona o dani z nemovitých věcí.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Obecně závaznou vyhláš-
ku č.3/2021 o stanovení místního koefi cientu pro výpočet daně z nemovi-
tých věcí dle přílohy č.5.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

8. Dotace organizacím na rok 2021
Návrh usnesení : Za stupitelstvo města schvaluje dotace a uzavření veřej-
noprávních smluv o poskytnutí dotace organizacím v uvedené výši:
 FC Morkovice, z..s.    126.000 Kč 
 Tělocvičná jednota Sokol Morkovice    66.000 Kč 
 Hlasování: Schváleno jednomyslně.

9. Finanční dar obcím na Hodonínsku postiženým tornádem ve výši 
100 000Kč na pomoc občanům postiženým živelnou pohromou a to na 
zřízený transparentní účet 123-3116270217/0100 města Hodonín, ze 
kterého budou prostředky rozděleny mezi občany nejen v Hodoníně, ale 
i v okolních zasažených obcích - Lužice, Mikulčice, Moravská Nová Ves, 
Hrušky.
Návrh usnesení : Zastupitelstvo města schvaluje fi nanční dar ve výši 
100 000Kč na pomoc občanům postiženým živelnou pohromou, a to na 
zřízený transparentní účet 123-3116270217/0100 města Hodonín.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

10. Pravidla pro schvalování prodeje pozemků na výstavbu RD.
Návrh usnesení : Zastupitelstvo města ruší usnesení č.15/03/19 ze dne 
30.1.2019, kterým byla schválena  Pravidla pro schvalování prodeje po-
zemků na výstavbu RD.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 13 členů městského zastupitelstva. MUDr. 
Chvátalová hlasovala proti návrhu.
Návrh usnesení byl přijat.

11. Majetkoprávní úkony: 
11 a) Zrušení schváleného prodeje pozemku v lokalitě Nádraží.  
Návrh usnesení : Zastupitelstvo města ruší usnesení č.16/14/21 ze dne 
12.4.2021, kterým byl schválen prodej nemovitosti kupní smlouvou 
a  smlouvou o  předkupním právu věcném na prodej nemovitosti, a  to 
pozemku o předpokládané velikosti 850 m2,  který by vznikl geometric-
kým plánem z pozemku p.č. 1395/1 ostatní plocha o výměře 20 918 m2 
a z pozemku p.č. 1398 ostatní plocha o výměře 281 m2 v k.ú. Morkovice, 
panu Filipu Cahlíkovi, Opavská 26, Horní Benešov za dohodnutou kup-
ní cenu ve výši 600 Kč/m2 + DPH s tím, že Město Morkovice – Slížany 
by zřídilo předkupní právo k uvedenému pozemku v k.ú. Morkovice na 
dobu 10 let.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.
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11 b)  Prodej nemovitosti kupní smlouvou a smlouvou o předkupním prá-
vu věcném na prodej nemovitosti, a to pozemku o předpokládané velikosti 
400 m2,  který vznikne geometrickým plánem z pozemku p.č. 1395/1 ostatní 
plocha o výměře 20918 m2  v k.ú. Morkovice, manželům Radimu Vozdko-
vi a Radaně Vozdkové, bytem Trávníky 848, 768 33 Morkovice-Slížany za 
dohodnutou kupní cenu ve výši 600 Kč/m2 bez DPH s tím, že Město Mor-
kovice – Slížany si zřizuje předkupní právo k uvedenému pozemku v k.ú. 
Morkovice na dobu 10 let. Jedná se o pozemek v podnikatelské zóně v lokalitě 
Nádraží se záměrem pro výstavbu moštárny.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Prodej nemovitosti kupní 
smlouvou a smlouvou o předkupním právu věcném na prodej nemovitosti, 
a  to pozemku o předpokládané velikosti 400 m2,  který vznikne geomet-
rickým plánem z pozemku p.č. 1395/1 ostatní plocha o výměře 20 918 m2  
v k.ú. Morkovice, manželům Radimu Vozdkovi a Radaně Vozdkové, bytem 
Trávníky 848, 768 33 Morkovice za dohodnutou kupní cenu ve výši 600 Kč/
m2 bez DPH s tím, že Město Morkovice – Slížany si zřizuje předkupní právo 
k uvedenému pozemku v k.ú. Morkovice na dobu 10 let.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

11 c)  Prodej nemovitosti kupní smlouvou a smlouvou o předkupním právu 
věcném na prodej nemovitosti, a to pozemku o předpokládané velikosti 700 
m2,  který vznikne geometrickým plánem z pozemku p.č. 1395/1 ostatní plo-
cha o výměře 20918 m2 a z pozemku p.č. 1398 ostatní plocha o výměře 281 
m2 v k.ú. Morkovice, manželům Ing. Ladislavu Tesařovi a Světlaně Tesařové 
, Havlíčkova 296, 768 33 Morkovice-Slížany a manželům Ladislavu Tesařovi 
a Mgr. Lence Tesařové, 17. listopadu 875, 768 33 Morkovice-Slížany za  do-
hodnutou kupní cenu ve výši 600 Kč/m2 bez DPH s tím, že Město Morkovice 
– Slížany si zřizuje předkupní právo k uvedenému pozemku v k.ú. Morkovi-
ce na dobu 10 let. Jedná se o pozemek v podnikatelské zóně v lokalitě Nádraží 
se záměrem pro výstavbu studia – zkušebny a skladovacích prostor.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej nemovitosti kupní 
smlouvou a smlouvou o předkupním právu věcném na prodej nemovitosti, 
a  to pozemku o předpokládané velikosti 700 m2,  který vznikne geomet-
rickým plánem z pozemku p.č. 1395/1 ostatní plocha o výměře 20918 m2 
a z pozemku p.č. 1398 ostatní plocha o výměře 281 m2 v k.ú. Morkovice, 
manželům Ing. Ladislavu Tesařovi a Světlaně Tesařové , Havlíčkova 296, 768 
33 Morkovice-Slížany a manželům Ladislavu Tesařovi a Mgr. Lence Tesařo-
vé, 17. listopadu 875, 768 33 Morkovice-Slížany za  dohodnutou kupní cenu 
ve výši 600 Kč/m2 + DPH s tím, že Město Morkovice – Slížany si zřizuje 
předkupní právo k uvedenému pozemku v k.ú. Morkovice na dobu 10 let.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

11 d) Prodej nemovitosti, a to pozemku  p.č. 1913/13 orná půda o výměře 
12 m2 v k.ú. Morkovice  panu  Bc. Pavlu Tesařovi, Kolaříkova 622, 768 33 
Morkovice  za 50,- Kč/m2. Jedná se o pozemek za zahradou pana Tesaře.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej nemovitosti, a to po-
zemku  p.č. 1913/13 orná půda o výměře 12 m2 v k.ú. Morkovice  panu  Bc. 
Pavlu Tesařovi, Kolaříkova 622, 768 33 Morkovice-Slížany  za 50,- Kč/m2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

11 e) Prodej nemovitosti, a to pozemku parc.č.190 o výměře 77m2 (zastavě-
ná plocha a nádvoří) v k.ú. Slížany jehož součástí je stavba bez  č.p. (stavba 
technického vybavení) manželům Janu a Žanetě Havlovým, bytem Kolaří-
kova 303, 768 33 Morkovice-Slížany za dohodnutou kupní cenu 270.000Kč. 
Jedná se o prodej bývalé hasičárny Slížany, která bude sloužit jako garáž.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej nemovitosti a to po-
zemku parc.č.190 o výměře 77m2 (zastavěná plocha a nádvoří) v k.ú. Slížany  
jehož součástí je stavba bez  č.p. (stavba technického vybavení) manželům 
Janu a Žanetě Havlovým, bytem Kolaříkova 303, 768 33 Morkovice-Slížany 
za dohodnutou kupní cenu 270.000Kč. 
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

11 f) Nabídka zpětné koupě stavebního pozemku č. 17 od Evy Ž emž ulové, 
bytem Náměstí 750, 768 33 Morkovice-Slížany a Dominika Švagery, bytem 
Voroněžská 2544/8, 616 00 Brno, kteří odstoupili od záměru výstavby RD 
v lokalitě Záhumenice a město má na pozemek předkupní právo. Prvními 
náhradníky, kteří byli schváleni usnesením zastupitelstva města č. 24/14/21, 
jsou manž. Pavel a Pavlína Zápařkovi. Vzhledem k tomu, že Eva Žemžulo-
vá a Dominik Švagera jsou již v katastru nemovitostí vedeni jako vlastníci 
stavebního pozemku č. 17, je právně nejjednodušší přímý prodej mezi sou-
časnými vlastníky a MěZ schválenými náhradníky.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s  tím, že nebude využito 
předkupní právo města na koupi pozemků p.č. 1814/13 a 1295/10 v k.ú. 
Morkovice s podmínkou, že Eva Žemžulová, bytem Náměstí 750, 768 33 
Morkovice-Slížany a Dominik Švagera, bytem Voroněžská 2544/8, 616 00 
Brno uzavřou v termínu do 8. října 2021 s Pavlem a Pavlínou Zápařkový-
mi, Kolaříkova 16, 768 33 Morkovice-Slížany kupní smlouvu na prodej výše 
uvedených pozemků. Ve smlouvě musí být zachována všechna práva měs-
ta Morkovice-Slížany uvedená v Kupní smlouvě a Smlouvě o předkupním 
právu věcném, uzavřené mezi městem Morkovice-Slížany a  Dominikem 
Švagerou a Evou Žemžulovou na prodej výše uvedených pozemků.
Pro případ, že kupní smlouva, uvedená v prvním odstavci usnesení, nebude 
uzavřena nejpozději dne 8.října 2021, schvaluje zastupitelstvo města koupi 
pozemků p.č. 1814/13 a 1295/10 v k.ú. Morkovice od Evy Žemžulové, by-
tem Náměstí 750, 768 33 Morkovice-Slížany a Dominika Švagery, bytem 
Voroněžská 2544/8, 616 00 Brno za kupní cenu 629 442 Kč. 
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 13 členů městského zastupitelstva. P. 
Jablunka se zdržel hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

Zasedání skončeno v 18.00 hod.

My a kočky kolem nás

V  současné době, tedy v  roce 2021, jsou 
kočky již skoro kriticky přemnožené v důsledku 
toho, že si lidé myslí, že je kastrace zbytečná. Ně-
kteří z přesvědčení, že kočka by měla mít alespoň 
jednou za život koťátka. To způsobuje velký pro-
blém, a to především pro kočky a koťata, která se 
narodí na ulici, kvůli nezodpovědnosti majitelů 
umírají často v hrozných podmínkách na nemo-
ci, hlad a  mnohdy i  mrazem. Kočka může mít 
průměrně dvakrát ročně koťata. V jednom vrhu 
je plus minus pět až šest koťat, která zhruba v půl-
roce mohou mít další koťata. Tak si to pojďme 
spočítat: jedna kočka, která má šest koťat, dejme 
tomu, že to jsou tři holčičky a dva kocourci, ti za 
půl roku dospějí plus jejich matka je opět plodná, 
takže 4 krát 6 je 24 koťat. To je 12 plus 4, to je 16 
samic. A takto bychom mohli pokračovat dál…. 
Takže jedna nekastrovaná kočka zvládla za rok 
a půl rozšířit své geny na 92 nových koček (zde 
už musíme počítat i narozené kocoury). Toto je 

modelový příklad samozřejmě v  normálních 
podmínkách, ne všechna koťata přežijí a  rodí 
se samci a samice v různém poměru. Je to pou-
ze ukázka toho, jak raketově se kočky zvládnou 
množit, a to jsme počítali v základu s jednou koč-
kou. Těch koček jsou ve skutečnosti venku tisí-
ce a  jen zlomek se dostane do domova, zlomek 
se dostane do útulku či depozita a ten zbytek je 
odsouzený k tomu žít na vlastní pěst – venku bo-
jovat s ostatními kočkami, s nemocemi, s  lidmi 
a vlastně i s počasím. Možná si myslíte, že to vi-
dím moc černě, a že situace není přece tak vážná, 
ale ona bohužel vážná je, a pokud my lidé nevez-
meme rozum do hrsti, bude ještě vážnější. Pak se 
nám budou po ulicích toulat hladové, nemocné 
a plaché kočky, které nám budou vykrádat popel-
nice a budou se prát o každý zbytek jídla, aby pře-
žily. Tyto kočky již nebudou umístitelné, protože 
se člověka budou natolik bát, že v domácnosti by 
se zbláznily, a  tak bude jejich osudem protlou-

kání se ulicemi měst a  vesnic anebo utrácení, 
protože se těchto zdivočelých koček budou lidé 
bát a budou se snažit regulovat jejich stavy. Podle 
našeho názoru je lepší nechat kočky, které nejsou 
určeny na chov, vykastrovat. A nenechávat přijít 
na svět další nešťastníky, kteří budou trpět na uli-
cích a posléze je někdo sprovodí ze světa buď jako 
škůdce, nebo při pouliční rvačce. Kastrace je to 
nejlepší, co můžeme pro naše kočky udělat.  

Město oslovuje tímto všechny majitele 
koček, aby se vážně zamysleli nad tímto pro-
blémem a  přistupovali k  němu zodpovědně. 
Víme, že kastrace je také otázkou peněz, a pro-
to jsme se rozhodli přispět majiteli kočky na 
její vykastrování. Příspěvek na kastraci kočky 
činí 400 Kč a na kastraci kocoura 250 Kč. Měs-
to  dohodlo s MVDr. F. Lejsalem postup, který 
bude spočívat v tom, že při kastraci bude vysta-
ven doklad o kastraci, který předložíte na po-
kladně města a bude Vám vyplacen příspěvek.
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Městský úřad Morkovice-Slížany a Městská knihovna v Morkovicích
Poslední úřední den a pokladní hodiny v roce 2021

středa 22. 12. 2021 / 7,30 – 12, 13 – 17 hodin
Prvním úředním dnem v novém roce bude pondělí 3. ledna 2022.

Město Morkovice-Slížany připravuje vlastní měnu

Milý Morkovčáci a Slížaňáci,
z místního kalendáře a různých článků se k vám dostává stále častěji 

informace, že příští rok budeme slavit 800 let od první zmínky o Morko-
vicích. Město a řada dalších spolků a organizací připravuje k tomuto vý-
ročí rozmanité akce, aby si každý mohl vybrat a prožít u zvolené aktivity 
příjemné chvíle. 

Nedávno nás zaujal a  inspiroval pořad České televize a začali jsme 
diskutovat o tom, že i naše město by mohlo připravit a vydat vlastní ne-
ofi ciální měnu. Jednalo by se o dvěstěkorunovou bankovku, která bude 
obsahovat řadu ochranných prvků proti padělání – holografi cký pásek, 
vodoznak a  unikátní číslo. Jednu tuto bankovku obdrží každý občan, 
který má trvalý pobyt na území Morkovic-Slížan a který nemá u města 
žádný dluh. Tedy například rodina, kde jsou dva manželé a dvě nezletilé 

děti obdrží bankovky v hodnotě 800 Kč. Bankovky se budou vydávat na 
pokladně MěÚ pravděpodobně současně s výdejem nalepovacího štítku 
na popelnice. 

Touto formou Vás chceme pozvat k účasti na akcích připravovaných 
u příležitosti oslav 800 let města, a proto „Morkovskou korunou“ budete 
moci zaplatit vstupné na koncerty nebo divadla, které bude v roce 2022 
pořádat město. A  pokud Vás nabídka těchto vystoupení nezaujme, pak 
budete mít další možnost, a to „utratit“ Morkovskou korunu v penzionu 
Bernard.

Možnou volbou je samozřejmě i to, že si bankovku ponecháte na pa-
mátku, jde totiž pouze o jednorázovou akci na rok 2022 a tak věříme, že se 
časem stanou zajímavou sběratelskou raritou.

Zastupitelé města Morkovice-Slížany
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Rok 2021 v Sociálních službách Pačlavice

Rok se s rokem sešel a je třeba vyhodnotit, 
jaký byl ten letošní – pro naši organizaci beze-
sporu náročný, ale i plný pozitivní změn.

V  čem byl tak náročný? Bohužel za tím 
opět stál covid. I  když čtenáře (zvláště vánoč-
ního vydání) musí už hněvat číst všude o tom 
samém, pro nás je toto natolik silné téma, že se 
mu zkrátka nemůžeme vyhnout. Je tomu tak 
– na pobytová zařízení sociálních služeb tato 
zákeřná nemoc hned po nemocnicích zaúto-
čila nejintenzivněji, což jsme rovněž zakusili. 
Onemocněli nám nejen naši pracovníci, ale přes 
veškerou snahu i klienti. Ti pracovníci, kteří se 
koronaviru vyhnuli, museli s veškerou výzbrojí 
– tedy celotělovým overalem, brýlemi, respirá-
torem, dvěma páry rukavic a  návleky na boty 
(nezlobte se kolegové, jestliže jsem na něco za-
pomněla) pečovat o seniory, kteří byli aktuálně 
nakažení, a to vše se strachem, zda se sami od 
klientů nenakazí. Zároveň museli poskytovat 
psychickou podporu těm, kteří mnohdy nechá-
pali, proč nemohou jít ven, proč se musí stravo-
vat na pokoji, proč se nemohou setkat se svými 
blízkými. Naši pracovníci se v  těchto situacích 
stali zároveň zdravotníky, psychology, pečova-
teli i  úklidovými pracovníky. Proč to všechno 
zmiňuji? Myslím, že si zaslouží veřejné uznání 
a poděkování za všechno, co musí při své už tak 
nelehké práci zvládnout, a z pohledu vedoucího 
pracovníka si zvláště cením toho, že naši pra-
covníci vždy ochotně nabízeli svoji výpomoc 
a byli chápaví i v situacích, kdy jsme jim museli 
přidělit už několikátou 12hodinovou službu za 
sebou. V nouzi poznáš přítele a  jsem přesvěd-
čena, že naše organizace je plna přátel, kteří se 
uprostřed této nouze na vás nevybodnou, ale 

nabídnou pomocnou ruku. 
Další náročnou záležitostí, která nás čekala, 

bylo stěhování téměř všech uživatelů sociální 
služby domov pro seniory – na jaře totiž byla 
ukončena rekonstrukce přízemí zámku v Pačla-
vicích. Zapojili se opět všichni pracovníci pří-
mé péče – přenášeli nábytek, převáželi postele 
a  všechny další osobní věci seniorů. Díky této 
poslední etapě rekonstrukce našich ubytova-
cích prostor můžeme zájemcům v  nepříznivé 
sociální situaci nabídnout jednolůžkové a dvou-
lůžkové pokoje s  koupelnou a  toaletou. Každý 
senior má tak kolem sebe více prostoru a více 

soukromí, což ocení asi každý. Zároveň u  nás 
nadále probíhá zušlechťování venkovního pro-
středí s cílem, aby u nás každý nalezl důstojné 
podmínky života ve stáří. 

Nezbývá nám než si přát, aby situace v příš-
tím roce byla již o něco méně dramatická a my 
vás mohli přivítat v  našich nových prostorách 
na Dni otevřených dveří, který plánujeme ješ-
tě před nástupem léta. Do té doby vám za celou 
naši organizaci přeji klidnou dobu adventní, ra-
dostné Vánoce a vše dobré v novém roce!

Mgr. Petra Motalová
Vedoucí úseku sociálních služeb

MAS Hříběcí hory

Vážení občané, 
blíží se konec roku 2021. Všichni bilancujeme. Rok 2021 byl pro někoho po-

zitivní, pro někoho negativní, pro někoho neutrální. Ať už pro vás význam těchto 
slov znamená cokoliv, přeji vám do nového roku hlavně pevné zdraví, osobní 
pohodu a hodně důvodů, proč se usmívat a být spokojení.

Místní akční skupina Hříběcí hory bude i  v  roce 2022 usilovat o  dostatek 
fi nančních prostředků pro rozvoj vaší obce, podporu místních spolků i dalších 
projektů, které budou zvelebovat naše území. 

I nadále budeme podporovat výstavbu chodníků, výsadbu zeleně, vybavení 
kulturních domů, budování odpočívek apod. Spolky podpoříme v jejich aktivi-
tách, podnikatele v jejich podnikání tak, aby naše společné území, které zahrnuje 
33 obcí, vzkvétalo a dobře se nám v něm žilo.

Za celý pracovní kolektiv Místní akční skupiny Hříběcí hory, 
Marcela Kubíčková

Činnost Kulturní komise v uplynulém roce

I v  letošním roce byla v plánu řada akcí, které by pořádala Kultur-
ní komise ve spolupráci s městem Morkovice-Slížany. Alespoň na papí-
ře v plánu akcí napsané byly. Situace nám však neumožnila řadu z nich 
uskutečnit. Zimní měsíce jsou většinou bez akcí a tak jsme se již všichni 
velmi těšili na příchod jara a s ním spojenou tradiční velikonoční výstavu. 

Bohužel plány jsou jedno, a to jak to vše kvůli Covidu dopadlo, věc druhá.  
Ani letos se příliš akcí nekonalo. Ačkoliv jsme se již těšili na to, že se zase 
všichni společně sejdeme, realita byla jiná.

V letních měsících se situace zlepšila a my tak mohli připravit Červen-
covou noc. Tentokrát nám počasí vyšlo a nic nebránilo realizaci. K tanci 
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i poslechu zahrála v sobotu 17. července kapela Skarlet a sokolská zahrada 
se postupně zaplnila příchozími, kteří si večer jak se patří užili.

Začátkem září se měl uskutečnit také odložený zájezd do Vídně s ces-
tovní agenturou pana Kočího. Vzhledem k  nejisté prognóze jsme byli 
nuceni tento zájezd prozatím odložit. Pevně věřím a doufám, že se za krá-
sami vídeňské metropole jednou podíváme.

V říjnu nemohl chybět Světýlkový průvod, který se uskutečnil v úterý 
27. října. S lampióny a světýlky přišlo velké množství lidí, kteří se společ-

ně vydali v průvodu od Košíkařského muzea do sokolské zahrady, kde na 
malé i velké čekalo občerstvení.

Vše se zdálo nadějné, proto jsme se domnívali, že se do konce roku 
uskuteční i dvě další akce – tradiční vánoční výstava a Mikuláš. Bohužel 
ani jedno nevyšlo, i když bylo vše připraveno, domluveno a naplánováno.

Snad bude příští rok příznivější a setkáme se na některé z akcí, které 
Kulturní komise pořádá. Přejeme krásné Vánoce a lepší rok 2022.

Za Kulturní komisi Mgr. Eva Najmanová
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Jeden z posledních košíkářů
Představuje Morkovčáky a Slížaňáky část IV.

Naposledy byla představena Dana Ptáčkova 
z Morkovic a tentokrát si řekneme něco o  Ra-
dimovi Klímkovi - jednoho z posledních aktiv-
ních košíkářů u nás.

1. Jak by ses představil?
Žiju v Morkovicích více jak 45 let. Chodil 

jsem zde do mateřské školy a následně i na zá-
kladní školu a  navštěvoval zde praxi v  Zadre-
vu při studiu na Lindovce v  Kroměříži - obor 
Zpracovatel přírodních pletiv (košař). Po vy-
učení jsem nastoupil jako košíkářský dělník do 
začínající fi rmy Morex a při tom jsem studoval 
Uměleckou průmyslovou školu v Praze, kterou 
jsem však bohužel nedokončil.

2. Co tě přivedlo ke košíkářině?
Celá rodina pracovala ve fi rmě Zadrev 

v  Morkovicích jako tzv. domácí, tudíž jsem to 
viděl doma. Babička s  dědou vyráběli kazety 
a strejda vyráběl proutěný nábytek (křesla, stol-
ky). V pátek jsem chodil s babičkou odevzdávat 
hotové výrobky a zároveň nafasovat materiál na 
příští týden. Tam mě řemeslo oslovilo. Při stu-
diu střední školy mi přišla nabídka z fi rmy Mo-
rex, kde jsem od 1. 8. 1994 začal pracovat a jsem 
zde dodnes. Tady jsem získával praxi a  jsem 
jeden z mnoha, co umí všechno - od košíků až 
po nábytek (v Zadrevu dělal jeden člověk jeden 
výrobek po celou dobu zaměstnání). V posled-
ních letech přicházely nabídky od MSA Vyškov 
na ukázku řemesla v  mateřských a  základních 
školách, řemeslné dny a různé jarmarky.

3. Jaké jsou tvé dosavadní úspěchy? 
Moje výrobky můžete najít po celém svě-

tě. V  soukromém vojenském muzeum prince 
Charlese. Ve fi lmu Johanka z  Arku si můžete 
všimnout opletených bočnic na vozech (ty jsou 
také mou prací). Toto jsou pro mě velmi vý-
znamné úspěchy.

Dále zajímavé zakázky - koše na benzin-
kách MOL po celé ČR, zakázky i větší 100 kusů, 
ale i  různé koše různých rozměrů, záleží na 
požadavcích  zákazníka. Se svými koši se po-
tkávám po celé České republice ale i na Sloven-
sku. Nebráním se výrobě nábytku jak z proutí, 
tak z  rákosu. Samozřejmě jsem pletl i  z  abaky 
(banánový list), kukuřičného šustí (kukuřičný 
provázek), elhart šňůry, papírového motouzu, 
slámového úpletu.

Město Morkovice má vepsanou dohodu 
mezi spřátelenými košíkářskými obcemi Ost-
ratou na Zlínsku a  Rudníkem na Myjavsku na 
Slovensku. Jednou do roka se setkáváme na hody 
v dané obci, kde si předáváme zkušenosti a do-
vednosti košíkářského řemesla. Rok od roku je 
nás míň a míň. Morkovice měly ve své době více 
jak 1000 zaměstnanců a  vyváželo se do celého 
světa, ale situace se výrazně zhoršila. Dnes napo-
čítáme aktivních košíkářů na prstech jedné ruky.

4. Jaké jsou tvé další zájmy? 
V  současné době jsem jedním z  15 zastu-

pitelů města Morkovice. Jsem členem Kulturní 
komise - jedná se o práci, co se týče kultury ve 
městě (velikonoční výstava, hody, červencová 
noc, světýlkový pochod, vánoční výstava, roz-

svěcení vánočního stromu + Mikuláš). Dále 
jsem členem Sociální komise. Ta se zabývá 
gratulacemi jubilantům, besedou nad starými 
fotkami se starostou, dušičkovou a vánoční vaz-
bou, vánoční posezení s muzikou. Jsem členem 
kontrolního výboru. 

Mezi mé další záliby patří chovatelství 
a v Morkovicích dělám předsedu Českého svazu 
chovatelů drobného zvířectva a zároveň předse-
du ČSCH okresní organizace v Kroměříži.

Jednou za rok převleču kabát do rohaté 
masky krampuse a  vyrážím na rozsvěcování 
stromů jak v Morkovicích, tak v okolí. Také ob-
rážím mikulášské besídky. 

5. Jaké jsou tvé blízké cíle?
Mým přáním je mít spoustu spokojeným 

zákazníků jako do teď. A  také bych chtěl šířit 
košíkářské řemeslo mezi mládež, která o řemes-
lo již projevuje zájem a  kontaktuje mě a  prosí 
o cenné rady jak a co začít a ukončit.

Byli bychom velmi rádi za Vaši zpětnou 
vazbu a pokud byste chtěli někoho speciálního, 
koho bychom mohli v našem článku představit, 
můžete nás kontaktovat na email - adela.poli-
senska@gmail.com nebo na facebooku Adéla 
Polišenská.

Děkujeme za Váš projevený zájem a přeje-
me krásné Vánoce a šťastný Nový rok 2022.

Adéla Polišenská

ních košíkářů u nás.

Morkovčanka – ohlédnutí za rokem 2021

V roce 2021 jsme doprovodili hody v Bezměrově 
a  Lutopecnách, hasičské výlety v  Troubkách a  Kře-
novicích, zahráli jsme také na svatbě a rodinné osla-
vě. V  Morkovicích jste nás mohli slyšet při průvodu 
k Božímu tělu a v rámci farního hodového odpoledne. 
Dále jsme doprovodili pouť na Křébech a v Nětčicích. 
Informace o připravovaných akcích najdete na www.
morkovcanka.cz a na našich facebookových stránkách. 
Těšíme se na další společná setkání v roce 2022.

Jménem kapely Morkovčanka bych Vám chtěl po-
přát krásné prožití vánočních svátků a hodně zdraví do 
nového roku.  

kapelník Bc. Svatopluk Krejčí
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Nedělní hudební odpoledne s Cantusem

Aktuálně na ZUŠce

V neděli 24.října  se uskutečnil v sále  soko-
lovny  koncert  Pěveckého sboru Cantus. Je to 
bezmála po dvou letech po pandemii. Bohužel 
pandemie opět narůstá a vánoční  koncerty, které 
hodláme uskutečnit, budou s velkým otazníkem.

Třicet zpěváků, sólistů a  členů hudebního 
doprovodu předvedlo populární program. Za-
zněly   klasické sbory, moderní kompozice, spiri-
tuály a sborové úpravy lidových písní.

Sboru Cantus se podařilo získat nové posi-
ly do mužského sboru. Zvláště dobře se zapojily 
také nové členky, které se  úspěšně podílely na 
doprovodech  závěrečných skladeb od Jaroslava 
Ježka.

V sólových výstupech se zaskvěly Eva Blešo-
vá a Barbora Lejsalová. Známý duet ze Smetano-
vy Prodané nevěsty – znám jednu dívku, ta má 
dukáty... zazpívali Lukáš Vančura a Jiří Bleša, a to 
s velkým úspěchem. Klavírní doprovod suverén-
ně zvládl Jan Brablík. Doprovázet  Smetanovy 
i Dvořákovy skladby není jednoduché.

Zdravím všechny čtenáře tohoto čísla zpravodaje. 
Doba je opravdu prazvláštní, vidíme to a slyšíme pořád. Bohužel v tom-

to čase nemáme výhledově v plánu žádné veřejné vystoupení, kam bychom 
Vás mohli pozvat a trochu rozveselit či vánočně naladit. Dobrou zprávou 
ovšem je, že výuka na naší škola běží, v čase tvorby těchto řádku, v naprosto 
normálním režimu. A žáci na sobě tak mohou nadále pracovat a poctivě 
se připravovat. Budeme se snažit ovšem alespoň nějakou formou umožnit 
rodičům žáků, aby své ratolesti viděli při „vystoupení“ například formou 
video nahrávek.

Musíme všichni doufat v lepší zítřky. Tak si doma třeba zatancujte, něco 
namalujte a taky čas od času od srdce zazpívejte. Určitě to některým vy-
kouzlí úsměv na rtech. Přeji nám všem hlavně pevné zdraví, již zmiňovaný 
úsměv a krásně prožité Vánoce, nejlépe na sněhu.

vedoucí pobočky Vojtěch Ludík

Můžeme konstatovat, že rozjezd  našeho sbo-
ru dopadl velmi dobře, i  když několik zpěváků 
z důvodu nachlazení chybělo. V sále aplaudovalo 
více jak pět desítek spokojených posluchačů.

Do budoucna  chystáme vánoční koncerty 

a příští rok větší akce, kde se hodláme  podílet na 
oslavách výročí 800 let Morkovic. Vítáme každé-
ho zájemce, který si s námi chce zazpívat a nám 
pomoci.

Za PS Cantus: Vladimír Bleša

Návštěva knihovny

Naše mateřská škola má s knihovnou dlouholetou velmi dobrou spo-
lupráci. V   loňském školním roce nám celková epidemiologická situace 
nedovolila  navštívit novou knihovnu a spolupráce se omezila pouze na 
vypůjčování dětských knih a encyklopedií. Letos jsme využili krátkodo-
bého zlepšení  a knihovnu  na začátku měsíce listopadu s dětmi navštívili. 
Děti přivítala v krásném prostředí knihovníce paní  Jaroslava Okálková, 

která si pro děti připravila zajímavou besedu formou rozhovoru o  tom, jak 
knížky vznikají, kdo je píše a kdo do nich kreslí ilustrace. Dětem ukázala 
krásné ilustrace, ptala se jich, zda některé hrdiny  z knih poznávají. Děti 
pak měly možnost si knihy prohlédnut .  Se zájmem si listovaly  a  ve sku-
pinkách knihy prohlížely. Některé z nich si půjčily k četbě na pokračování  
do MŠ.
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Doplňující programy v Mateřské škole v Morkovicích

Mateřská škola poskytuje dětem doplňují-
cí programy mimo hlavní vzdělávací nabídku. 
Tyto aktivity jsou realizovány ve třídách Notiček 
a Pastelek. Nabízíme výtvarné, hudebně pohybo-
vé a sportovní aktivity.

Děti pracují v menších skupinách dle svých 
zájmů a talentu.

Výtvarné aktivity napomáhají dětem rozvíjet 
vnímání, pozorování, představivost a  fantazii. 
Zejména podzim byl pro ně velmi kreativním 
obdobím, děti pracovaly s přírodninami, netra-
dičním materiálem a  seznamovaly se s  netra-
dičními technikami. Nemáme za cíl dosažení 
mistrovských výtvarných děl, ale chceme, aby se 
děti bavily, rozvíjely a vnímaly krásu kolem sebe. 
Tyto činnosti probíhají pravidelně, dětem se vě-
nují paní učitelka Petrošová a Krejčí. V současné 
době je omezena veřejná prezentace prací dětí, 
která byla vždy součástí vánočních a velikonoč-
ních výstav.

Hudebně pohybové aktivity mají na naší ško-
le také dlouholetou tradici. P. uč. Skácelová u dětí 
rozvíjí hudební a pohybové schopnosti, vzbuzuje 
v nich zájem o hru na dětské hudební nástroje, 
podporuje radost a celkové elementární i hudeb-
ní cítění a vyjadřování. Prostřednictvím hudeb-
ních činností se přiměřeně seznamují nejen se 
současnou hudební tvorbou, ale také se starými 
lidovými zvyky a tradicemi. Rovněž tyto aktivi-
ty se v posledních dvou letech neměly možnost 
prezentovat na veřejnosti tak, jak to bývávalo 
zvykem, kdy děti vystupovaly veřejně v rámci MŠ 
i mimo ní.

Sportovní aktivity navštěvuje18 dětí ve věku 
5-6let, koná se pravidelně každých 14 dní v pon-
dělí v odpoledních hodinách. Paní učitelka Sed-
láková a Dohnalíková  chodí  s dětmi do spor-
tovní haly, ale za příznivého počasí se tato akti-
vita koná venku. Ve sportovním kroužku hrají 
s dětmi spoustu her, dbají na správné provedení 

zdravotních cviků. Děti cvičí s různým náčiním 
a dalšími pomůckami, které si nosí z MŠ. Spor-
tovní aktivity rozvíjejí u dětí fyzickou zdatnost, 
spolupráci mezi dětmi, upevňují daná pravidla. 
Paní učitelky děti hlavně motivují a podporují, 
aby měly kladný vztah k  pohybu a  aktivnímu 
životu.

Dalším doplňujícím programem je logo-
pedická prevence poruch řeči. Na MŠ pracují 
dvě logopedické preventistky, které se zabývají 
logopedickou péčí o děti s vadami řeči, kterých 
v posledních letech stále přibývá. S dětmi pra-
cují paní učitelky Navrátilová ve třídě Pastelek  
a  paní učitelka Kocourková  v  Notičkách, na 
základě vyšetření dětí klinickou logopedkou na 
počátku každého školního roku. Při své práci 
paní učitelky úzce spolupracují z rodiči, protože 
bez této spolupráce a procvičování doma  by se 
logopedické vady do začátku školní docházky  
nezlepšily.

Putování se světýlky

Přelom  letošního měsíce října a  listopadu přinesl změnu letního času 
na zimní a s tím spojené časné stmívání. Podzimní šero a tma nám tak vpod-
večer 3.11. vytvořily tu pravou tajemnou podzimní atmosféru k našemu prv-
nímu společnému setkání rodičů s dětmi „Putování se světýlky“. Skupinky 
rodičů  dětmi, které naplňovalo velké očekávání a možná i špetka strachu 
se vypravily na předem stanovenou cestu.. Potemnělé putování osvětlovaly 
lampionky v rukách dětí. Přivedly je až na jednotlivá stanoviště , kde je přiví-
taly kouzelné bytosti v podobě čarodějnic, loupežníků, víl a vodníka.

Děti opustily kouzelná stanoviště výdy až po splnění nelehkých úkolů. 
A  který z nich byl pro ně nejvíc zábavný? Projít cestu tmou jen s pomocí 

natažených lan mezi stromy, najít uloupený poklad, nebo pomoci hledat 
vílám u rybníka poztrácené korále? Každopádně byly všechny děti moc 
šikovné a odměnu v podobě zlatých čokoládových penízků si zasloužily. 
V cíli na zahradě MŠ je  čekalo poslední překvapení – svítící náramky na 
stromě, které si odnášely domů. Všichni měli možnost občerstvit de tep-
lým nápojem a párkem v rohlíku, které připravily naše paní kuchařky.

Poděkování patří všem rodičům a dětem, které se v hojném počtu zú-
častnily a také studentkám SpgŠ v Kroměříži, za vytvoření pohádkových 
bytostí na stanovištích a pomoc s organizací.

Skácelová Dagmar
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Učíme se s rodiči

Jak zlepšit znalosti dějin 20. století

Ve středu 3. 11. 2021 se děti z 1. A a ve čtvr-
tek 4. 11. 2021 se děti z 1. B vrátily do svých tříd 
– tentokrát v  doprovodu maminek a  tatínků. 
Čekalo je odpoledne nazvané „Učíme se s rodi-
či“. Děti rodičům ukázaly, co všechno se za dva 
měsíce ve škole naučily, co vše již umí spočítat, 

Od začátku školního roku je naše škola za-
pojena, prostřednictvím učitelů dějepisu a  žáků 
devátých tříd, do projektu Dějepis+. Tento projekt 
je realizován Ministerstvem školství mládeže a tě-
lovýchovy. K hlavním cílům patří zlepšení výuky 
dějin 20. století pomocí tzv. historické gramotnos-
ti. Mimo jiné jde o to, „osahat si“ prameny, proto 
se podporuje především badatelská výuka. Jedná 
se o  pilotní projekt, který má ověřit možnosti 
podpory lokálních komunit učitelů. Pokud se ten-
to model osvědčí, bude aplikován i v jiných oblas-
tech, než jsou jen moderní dějiny. Díky projektu 
máme možnost na sobě profesně pracovat a podí-
let se na vývoji učebnic a pracovních sešitů, které 
by v budoucnu mohly nahradit ty stávající. V ho-
dinách dějepisu je probírané stejné učivo jako 
v jiných letech, s tím rozdílem, že je kladem větší 
důraz na kritické myšlení a na nahlížení na dějiny 
v  souvislostech. Historická gramotnost předpo-

kládá, že se žáci a  žákyně neučí jen poslouchat 
fakta, data a události nazpaměť, ale dokáží dané 
historické události porozumět i aktivně. Pracují se 
souborem materiálů z historie i současnosti, ana-
lyzují tyto události, dívají se na ně z mnoho úhlů 
pohledu, diskutují. Součástí testování není jen 
učebnice, ale také interaktivní vzdělávací aplika-
ce pro práci s historickými prameny HistoryLab. 
Projekt bude trvat dva roky a v jeho průběhu se 
pravidelně každý měsíc scházíme s  dalšími ko-
legy, kteří se do projektu zapojili. S nimi sdílíme 
své poznatky a konzultujeme, co se povedlo nebo 
naopak nepovedlo, co udělat jinak, jak nám žáci 
pracovali apod. Z každé takto udělané hodiny vy-
plňujeme závěrečné hodnocení a přikládáme pří-
pravu. Z celého Zlínského kraje je do projektu za-
pojena jen naše škola, proto máme možnost sdílet 
své zkušenosti s kolegy z Olomouckého kraje.  

Mgr. Eva Najmanová a Mgr. Jan Najman

přečíst a napsat. Paní učitelky ukázaly co nejví-
ce různorodých činností tak, aby učení bylo zá-
bavné a děti se do školy těšily. Rodiče měli mož-
nost poznat metody a formy práce v první třídě 
a viděli své děti v kolektivu ostatních. Budou již 
vědět, jak s nimi doma pracovat, jak procvičovat 

a opakovat učivo. Čas vyčleněný na toto setkání 
uběhl velice rychle. Prváčci byli aktivní a snaživí 
a za velmi pěknou práci je na konci čekala malá 
sladká odměna a samozřejmě velká pochvala od 
paní učitelek.

Mgr. Hana Vybíralová, Mgr. Hana Doleželová

Dějepisné semináře rozvíjí kreativitu a historickou gramotnost

Dějepisné semináře jsou již delší dobu sou-
částí výuku na naší škole. Nejsou to ledajaké 
hodiny. Více než kde jinde, se zde klade důraz 
na historickou gramotnost, na to, aby žáci po-
chopili historické souvislosti a dozvěděli se nové 
informace a  vyzkoušeli si věci, na které není 
v normálních hodinách dějepisu prostor. V dě-
jepisném semináři se snažíme o rozvoj kritické-
ho myšlení i kreativní stránky žáka. Jde o to, aby 
si jednotlivá období nebo události mohli spojit 
s  tím, co si v  hodinách dějepisného semináře 
prožili. V šestých třídách si žáci zpracovali vlast-
ní plakát na výstavu, nejprve si jej načrtli ruč-
ně, pak pracovali na počítači. V současné době 
dokončují model, který přibližuje archeologic-
ký výzkum a  rekonstrukci pravěkého domu. 
V nejbližší době je čeká modelování Věstonické 
venuše z hlíny či Keltský horoskop. V sedmých 
třídách jsme se věnovali středověké společnosti, 
kde si žáci nejprve napsali příběh rytíře či rytíř-
ky a následně si z kartonu zhotovili štít. Stranou 
nezůstali ani Vikingové, jejichž příběhy přiblížili 
pomocí komiksů. Velkou Moravu jsme si prožili 
díky hlaholici, se kterou svým spolužákům na-
psali vzkaz a už se mohou těšit na výrobu Svato-
václavské koruny či modelování Golema z hlíny. 
Novověké dějiny, které jsou v osnovách osmých 
tříd, byly prožity pomocí pracovního listu o ot-
rokářství, komiksu k životu a dílu Jana Ámose 
Komenského, sledováním videa k historickému 

vývoji Terezína, jakožto města, které založil na 
počest své matky Josef II. Velká francouzská 
revoluce přinese výrobu kokardy. V  devátých 
třídách jsou témata zaměřená na totality, kdy 
jsme si přiblížili současné i  historické totalitní 
režimy a každý žák si na základě svých znalostí 
a schopností vymyslel svůj totalitní stát s pravi-
dly, symboly, vůdcem. Najdeme zde i momenty 

důležité pro naši minulost, jako jsou legionáři 
nebo vznik Československa. K  legionářské té-
matice zpracovávali ve skupinách tzv. carský 
poklad a hledali odpověď na to, co s ním měli 
společného naši vojáci. Opomenuty nemohly 
zůstat česko-německé vztahy, které byly pro 20. 
století klíčové.

Mgr. Eva Najmanová
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Do školy v netradičních kloboucích

Dějepisné semináře jsou již delší dobu součástí výuku na naší škole. 
Nejsou to ledajaké hodiny. Více než kde jinde, se zde klade důraz na his-
torickou gramotnost, na to, aby žáci pochopili historické souvislosti a do-
zvěděli se nové informace a vyzkoušeli si věci, na které není v normálních 
hodinách dějepisu prostor. V  dějepisném semináři se snažíme o  rozvoj 
kritického myšlení i kreativní stránky žáka. Jde o to, aby si jednotlivá ob-
dobí nebo události mohli spojit s tím, co si v hodinách dějepisného semi-
náře prožili. V šestých třídách si žáci zpracovali vlastní plakát na výstavu, 
nejprve si jej načrtli ručně, pak pracovali na počítači. V současné době 
dokončují model, který přibližuje archeologický výzkum a rekonstrukci 
pravěkého domu. V nejbližší době je čeká modelování Věstonické venuše 
z hlíny či Keltský horoskop. V sedmých třídách jsme se věnovali středo-
věké společnosti, kde si žáci nejprve napsali příběh rytíře či rytířky a ná-
sledně si z kartonu zhotovili štít. Stranou nezůstali ani Vikingové, jejichž 
příběhy přiblížili pomocí komiksů. Velkou Moravu jsme si prožili díky 
hlaholici, se kterou svým spolužákům napsali vzkaz a už se mohou těšit na 
výrobu Svatováclavské koruny či modelování Golema z hlíny. Novověké 
dějiny, které jsou v osnovách osmých tříd, byly prožity pomocí pracovního 
listu o otrokářství, komiksu k životu a dílu Jana Ámose Komenského, sle-
dováním videa k historickému vývoji Terezína, jakožto města, které založil 
na počest své matky Josef 

Halloweenské spaní ve škole

Spaní ve škole je vždy velká událost a zábava. Vzhledem k tomu, že 
jsme skoro celý minulý rok strávili před počítači a moc se neviděli, je fajn 
podnikat společně různé akce i mimo výuku. K jedné  takové aktivitě patří 
spaní ve škole. Žáci 7.B toho jak se patří využili a z úterý 26. října na středu 
27. října přespali ve škole. Spaní jsme spojili se svátkem Halloween a také 
to v  tomto duchu pojali. Děti si nazdobily třídu a kam jste se podívali, 
byli pavučiny, kosti, prsty, pavouci, dýně a vše, co s tímto svátkem souvisí. 
Také si zdobení pořádně užily. U školy jsme se sešli už za tmy. Dlabali jsme 
dýně, měli bohaté občerstvení, o které se postarali sami žáci, malovali jsme 
na obličej, zahráli jsme hry, říkali si tajemné a strašidelné příběhy, které 
pro nás připravili ve slohu žáci 9.C. Ti měli v plánu také strašidelnou stez-
ku odvahy, ale bohužel to nebylo možné z důvodu jejich karantény zreali-
zovat, což je i nás velmi mrzelo. Ale i tak se zjednodušená stezka odvahy 
povedla a všichni jsme pak alespoň na pár hodin spokojeně usnuli. Už se 
těšíme na další společně strávené chvíle, nejen v hodinách.

Mgr. Eva Najmanová

Vánoční jarmark měl letos jinou podobu

Adventní čas je všude kolem nás a  jak již bývá zvykem, 
tak i my ve škole nezahálíme. Po roční pauze uspořádala škola 
tradiční Vánoční jarmark, na kterém byly k dostání rozmanité 
výrobky našich žáků, jejich rodičů a prarodičů či zaměstnanců 
školy. Současná situace vánočním trhům příliš nepřeje a opět nás 
čekají jiné Vánoce než před několika lety, ale i tak jsem se snažili, 
aby se všichni vánočně naladili. Snad se nám to alespoň trošku 
povedlo. Vzhledem k  opatřením, která jsou vyhlášena, se jar-
mark konal tentokrát před budovou školy, stejně tak i vystoupe-
ní žáků ke zpříjemnění podvečerního předvánočního času. Za-
zněly koledy, děti zarecitovaly a všichni si mohli zakoupit krásné 
a  ručně vyrobené výrobky, které si jednotlivé třídy připravily. 
K zahřátí bylo možné zakoupit výborný svařák. Lidé také mohli 
zakoupené věci darovat seniorům do nedaleké obce Pačlavice, 
kde je Dům pro seniory. Tyto dárky jim určitě udělají radost 
a  my děkujeme všem, kteří přispěli. Zároveň děkujeme všem, 
kteří se na organizaci podíleli a přišli Vánoční jarmark podpořit. 
Přejeme všem krásné Vánoce a do nového roku jen to nejlepší.

Mgr. Eva Najmanová
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Projektem Krokus si připomínáme oběti holokaustu

Před několika lety jsme se poprvé na naší škole 
zapojili do mezinárodního projektu Krokus. V letoš-
ním roce jsme se rozhodli, že se opět přihlásíme a za-
pojíme se. Krokus je projekt, kterým si připomínáme 
dětské oběti holokaustu. Je určen všem školám po ce-
lém světě. Důležité je se přihlásit a čekat na zaslání ci-
bulek krokusů, které svou žlutou barvou připomínají 
Davidovu hvězdu, kterou byli všichni židé starší šesti 
let během druhé světové války označeni. Krokusky je 
nejlépe zasadit do konce listopadu a čekat na jaro až 
vykvetou. V  některých zemích se první květy obje-
ví již kolem 27. ledna na Mezinárodní den památky 
obětí holokaustu. U nás to bude asi později. Projekt je 
letos určen žákům devátých tříd, kteří mají holokaust 
v tématickém plánu. Navíc je v únoru příštího roku, 
pokud to situace dovolí, čeká exkurze do koncentrač-
ního tábora Osvětim. V  listopadu žáci 9.C společně 
krokusy zasadili. Květináč ve tvaru Davidovy hvězdy 
je k vidění v prostoru mezi jídelnou a novou budovou, 
kde krokusy přezimují a na jaře by měl vykvést. Histo-
rii je potřeba si neustále připomínat, obzvlášť tu, která 
vedla téměř k vyhlazení jedné skupiny obyvatel a za-
bránit tomu, aby se něco podobného ještě opakovalo.

Mgr. Eva Najmanová

Farnost Morkovice

Ohlédnutí za uplynulým rokem

V  závěrečném čísle Zpravodaje se chci 
ohlédnout za rokem 2021. V  tomto roce se 
období obvyklého dění střídala s  omezení-
mi, která postihla celou naši společnost. Jsem 
rád, že se navzdory ztíženým okolnostem po-
dařila řada dobrých věcí. Děkuji všem, kdo 
se zapojovali do dění ve farnosti, sloužili při 
bohoslužbách, uklízeli, opravovali a  udržova-
li kostel i  faru, organizovali Slavnost Božího 
Těla, hody a  pouť ke cti našeho patrona Jana 
Křtitele, letní tábor a výlety pro děti z Morko-
vic a okolí. Děkuji všem, kdo navštěvují staré 

Letošní rok 2021 se opět nesl ve znamení 
opatření a zákazů. I přes to se nám však podařilo 
uspořádat několik akcí pro děti a mladé. 

V červnu proběhlo na faře tradiční hodové 
odpoledne s  dechovkou, na konci měsíce pak 
opékání špekáčků spojeného s hrami k příleži-
tosti ukončení školního roku. V červenci jsme se 
mladými vydali na pár dní do Pozlovic a v srp-
nu s dětmi na tábor do Kelče. Obě akce se moc 
vydařily. V září proběhlo potáborové setkání na 
faře v Prasklicích. 

Doufáme, že v příštím roce se budeme moct 
potkávat častěji – při hrách na faře, při společ-
ných setkáních a  na táboře, který pro děti už 
pilně připravujeme. 

Přejeme vám požehnané a radostné vánoční 
svátky a těšíme se v novém roce. 

Mládež Farnosti Morkovice

a nemocné v našem městě. Zdá se, že i letošní 
svátky budou poznamenány omezeními pohy-
bu, a tak připomínám, že je možné na farním 
telefonním čísle 731621157 objednat návštěvu 
kněze u seniorů či nemocných. Rád Vaše blízké 
navštívím, povykládám si s nimi a udělím jim 
svátosti a požehnání.

V kostele se letos konala jedna svatba, bylo 
pokřtěno 15 dětí a na věčnost jsme vyprovodili 
5 zesnulých. Od září chodí do náboženství na 
základní škole 31 dětí.

Ve spolupráci s městem Morkovice umís-

tila fi rma Kopečný z Olomouce na věž kostela 
digitálně řízené hodiny, které ukazují všem ob-
čanům a  návštěvníkům přesný čas. Chci také 
poděkovat fi rmě Skamanet, která poskytuje 
internetové připojení pro přenášení nedělních 
bohoslužeb z kostela sv. Jana Křtitele v Morko-
vicích.

O Vánocích, pokud nám to omezení do-
volí, budou bohoslužby v Morkovicích násle-
dovně: 24.12. v 15:00 a 22:30, 25.12. a 26.12. 
v  10:30. 1.1 a  2.1. v  10:30. Všechny sváteč-
ní bohoslužby budou přenášeny v  přímém 
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Kynologický spolek

Výstava ovoce, zeleniny a květin,

Vážení příznivci našeho kynologického 
spolku,

dovolte nám malé ohlédnutí za letošním 
rokem, který se již blíží ke svému konci. Rok 
začínal v duchu roku předešlého, a to s jistými 
omezeními a opatřeními ohledně COVID-19, 
což mělo vliv na začátek tréninkové sezony.

Pokud bych se měla rozepsat o  jednotli-
vých aktivitách, tak začnu poslušností, kterou 
pořádáme pravidelně každou neděli dopoled-
ne. Účastnit se mohou, jak lidé z řad veřejnosti, 
tak lidé, kteří pomýšlejí i na nějakou tu zkouš-
ku. Cvičíme pozitivními metodami, které se při 
práci se psy velmi osvědčují. Instruktoři mají 
složeny zkoušky podle platného zkušebního 
řádu, mají několikaletou praxi v  této oblasti 
a pravidelně si rozšiřují své znalosti a poznatky 
na různých seminářích, či stážích. Za rok 2021 
se na poslušnost sjíždělo pravidelně okolo 40 
ti osob se svými svěřenci. S poslušností souvisí 
i obranářský trénink s fi gurantem, kde se pes 
učí ovladatelnosti i ve vypjatých situacích, tré-
ninky se nám podařilo obnovit letos na pod-
zim.

Dále se zabýváme tréninkem bullsportů, 
které momentálně zažívají velký vzestup. Psi 
jsou při těchto disciplínách prověřováni hlav-
ně po fyzické stránce, avšak nenechte se zmýlit 
i při těchto disciplínách je potřeba poslušnost. 
V průběhu roku k nám na pravidelné tréninky 
jezdilo okolo 50 ti osob, a  to z  různých okol-

přenosu na internet a  můžete je sledovat na 
stránce YouTube: Římskokatolická farnost 
Morkovice.

Na závěr Vám chci popřát slovy Bible. „Po-
koj lidem dobré vůle,“ je pozdrav, kterým se 
andělé obrací k pastýřům, když jim zvěstují na-
rození Spasitele Ježíše Krista. Je to pozdrav, kte-
rý neodmyslitelně patří k  vánočním svátkům. 

proběhla ve dnech 2.- 4. října t.r. v prostorách městské radnice v Mor-
kovicích. Pořadatelem byl tradičně Český zahrádkářský svaz, základní or-
ganizace Morkovice.

Bylo vystaveno 123 vzorků, z  toho necelých 100 ks Ovoce - jablka 
hrušky, švestky, ořechy, kdoule, mišpule, kivi, pomeranč, hrozny vinné 
révy a vzorky zelenin a brambor. Lze konstatovat, že všechny vzorky byly 
velmi kvalitní, jak velikostně, tak vybarvením, podařilo se zařadit a určit 
některé starší odrůdy.

V jablkách převažovala odrůda Rubín, Spartan, Idared, Topaz, Onta-
rio, trochu ustoupil známý Šampion.

Dole na nádvoří byly vystaveny zeleniny, krmné plodiny, léčivé byliny, 
okrasné rostliny, ovocné výpěstky / Ovocná školka Litenčice s.r.o. a kvě-
tiny.

Mimo to bylo možné si vzít propagační materiály, nebo zapůjčit od-
borné publikace.

Podařilo se i zajistit odbornou přednášku / Ing. Pavel Bleša/ s promí-
táním, na téma „ Listnaté dřeviny našich parků“.

Rád bych poděkoval vedení města za poskytnutí prostor a technické-
ho zázemí, vč. poskytnutí pomoci Technických služeb města Morkovice. 
Děkuji výboru zahrádkářského svazu za velké nasazení při instalaci výsta-

ních měst (Brno, Prostějov, Olomouc, Zlín, 
atd.). V našem areálu nabízíme trénink téměř 
všech disciplín, které bullsporty mohou nabíd-
nout. 

V  červnu se nám podařilo realizovat zá-
vod v  jedné prestižní disciplíně, a  to ve Wei-
ght pullingu, kde pes táhne na speciální dráze 
naložený vozík s  určitou hmotností. Největší 
hmotnost zvládnul pes plemene americký bul-
dok, který utáhnul celkem 2800 kg. Závodu se 
zúčastnilo celkem 42 psů, a to z různých koutů 
naší republiky a také Slovenska. 

V  nabídce tréninků máme i  přípravu na 
výstavy, kde pod vedením zkušené rozhodčí 
a  handlerky, připravujeme pejsky i  na soutěž 
krásy. Ono vystavit psa na výstavě není jen tak, 
psovod musí psa správně předvést v  pohybu, 
umět postavit do výstavního postoje, ukázat 
rozhodčímu zuby a  vědět hlavně, jak taková 
výstava celkově probíhá. Na našich trénincích 
si vše vyzkouší nanečisto a  získají informace, 
které by v podstatě střádali dlouhou dobu.

Členskou základnu máme stabilní, v násle-
dujícím roce budou naše aktivity velmi podob-
né a těšíme se na všechny, kteří k nám zavítají 
ať už aktivně cvičit nebo se jen stavit na kus 
řeči. Jedinou zásadní změnou, která se dotkne 
členské sestavy, je, že po sedmi letech ukonču-
je své působení na pozici předsedy Bc. Lenka 
Obrtelová a  místo ní od nového roku funkci 
přebírá Mgr. Jiří Dobiaš.

Letos je budeme opět prožívat v době neklidné 
a  nevyzpytatelné, která pokojem neoplývá. Jak 
nám však pozdrav napovídá, můžeme pokoj při-
jmout jako dar nebes. Jediné, co k tomu potře-
bujeme, je dobrá vůle. Co to je? Filosofi e říká, že 
vůle řídí a uskutečňuje naše rozhodnutí. Člověk 
dobré vůle je ten, kdo hledá dobro, řídí se jím 
a koná ho v každodenním životě. Plodem tako-

Velmi si vážíme každé pomoci a obrovské 
poděkování patří všem členům i  nečlenům, 
kteří jakkoliv přispěli svou činností k  rozvo-
ji areálu a veškeré činnosti spolku. Děkujeme 
také všem donorům, kteří přispěli nejen na 
provoz, ale také realizaci závodů.

Teď už nezbývá nic jiného než popřát pev-
né zdraví v novém roce a nemyslet jen na ne-
moci. Mít hlavu plnou radostí a  rok bez zby-
tečných starostí. Se svými pejsky držte krok 
a mějte šťastný celý rok!

Zpracovala: Bc. Lenka Obrtelová 
https://kynologiemorkovice.webnode.cz/

vého jednání je radost z dobra, životní vyrovna-
nost a pokojné srdce. Není důležité, co se děje 
kolem nás, ale jak se k tomu postavíme. Čemu 
věnujeme svoji pozornost a  své síly. Pokud to 
budou dobré a ušlechtilé myšlenky a skutky, pak 
můžeme prožívat pokojně a radostně každý den 
svého života. To Vám přeji a k tomu Vám žeh-
nám. P. Jan Plodr

vy a  jejím průběhu. Zvláště p. Heleně Božákové, za množství dodaných 
vzorků a nasazení při organizaci akce a propagaci.

Naše organizace se také zúčastnila i okresní výstavy v Kroměříži s ně-
kolika desítkami vzorků.

Za výbor: Ing. Vladimír Bleša
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Plán akcí  KČT, odbor Morkovice  
na  I.pol. 2022

Pohodový výlet Domašov nad Bystřicí 25. 9. 2021

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ 
MORKOVICE

pořádá v pátek 31. prosince 2021

SILVESTROVSKÉ SETKÁNÍ 
U SVATÉ ANNY

odchod ve 12,30 hodin od restaurace Bernard
trasa:8 km

špekáček a polínko dřeva s sebou
Setkání se koná za každého počasí.

MILOVNÍKY PŘÍRODY 
A POHYBU ZVOU POŘADATELÉ

Naplánovaný víkendový pobyt se nám 
nepodařilo zrealizovat, tak aspoň v  sobotu 
vyrazit by se mohlo, zaznělo z  několika úst 
nedočkavých turistů.

Tak kudy tudy, abychom nejeli celý den 
vlakem, ale i něco hezkého viděli…

Karta padla na Domašov nad Bystřicí, 
který je kousek od Olomouce a  přitom jsme 
tam doposud nebyli.

Brzkým ranním vlakem již v 6,20 jsme se 
rozjeli do probouzejícího se teplého dne. Ne-
prší, sluníčko pomalu vystrkuje paprky a sna-
ží se nenápadně probudit naše ještě ospalé oči.

Krátce před osmou ranní vystupujeme na 
nádraží v Domašově nad Bystřicí a vydáváme 
se svižným krokem přes vesnici, kde si někteří 
v místním obchůdku kupují rychlou svačinku. 
Další kroky nás vedou směrem k řece – Bys-
třici, po modré turistické značce malebným 
Údolím Bystřice. Obklopuje nás překvapivě 

1.   15.1.          Výroční  členská  schůze  / výbor/ 
2.   29.1.          Z  Bohuslavic  do  Koryčan  /Staňová/
3.   12.2.          Rozhledna  Chocholík  /Pásková/
4.   26.2.          Zřícenina  hradu  Brníčko / Blešová P./
5.   12.3.          Bezměrov – Morkovice  /Dostálová/
6.   26.3.          Chřiby  /Bayerová/
7.   9.4.            Čistění studánky ve Strašné  /výbor/
8.   30.4.          Morkovské véšlap /výbor/
9.   14.5.          Technické muzeum  Praha /Dostálová/
10.   28.5.          Stražisko  a  okolí  /Staňová/
11.   11.6.          Chvalkovice  -cyklo  /Bayerová/
12.   25.6.          Katčino  překvapení  /Pásková/

kouzelná podzimní příroda, místy se svažují-
cí do údolí a  místy, kdy si musíme vyfuněti 
kopec s několika spadlými kmeny přes cestu, 
které chtě nechtě přelezeme. Břidlicové útva-
ry, které vidíme na protějším kopci, nás chví-
lemi provází i po naší trase a vyvedou nás až 
vyhlídkové místo Malý Rabštýn. Nedostává se 
nám slov. Úžas, či jak to říci, je nepopsatelný.  
Do údolí se stěží bojíme podívat, jelikož je pod 
námi hluboký sráz, Pokračujeme dále kolem 
přírodních břidlicových útvarů, v lesích ukry-
té pstruží líhně (sádek) až k Magdalenskému, 
Panskému a Smilovskému mlýnu.  Na druhou 
stranu je nám zapovězeno jíti, nachází se zde 
Vojenský prostor Libavá, ale kdož ví, zda-li 
můžeme vstoupit… Po krátkém zastavení na 
svačinu se od místních obyvatel dovídáme, že 
se může vydat trasou “přes brody”, ale to by 
obnášelo přejít řeku přes její tok na několika 
místech, ale na to nejsme všichni vhodně obu-

ti, a tak pokračujeme v plánované trase. Ces-
tu lemují tunely, železniční mosty, zajímavé 
vyhlídky a  hlavně luxusní počasí, které nám 
dopřává podzimního sluníčka dosytosti. Další 
stoupání už nás na trase nečeká, kocháme se 
okolní přírodou, řekou Bystřice a dostáváme 
se do cíle našeho putování, kterým je Hrubá 
Voda. Rekreakční středisko Hrubá Voda – 
Hlubočky slouží hlavně v  zimní sezoně, ale 
my si zde alespoň sedneme na rychlou kávu 
či pivo a  spěcháme na vlak, který již stojí ve 
stanici. Místní nádraží spíše připomíná po-
zůstatky poválečného osidlování, ale určitě by 
si zasloužilo důstojnější vzevření. Vracíme se 
domů s  dobrou náladou, nachozenými krás-
nými 14 kilometry a plni poznatků z nové ob-
lasti, kde se nám moc líbilo. Příště na viděnou, 
zdrávi došli!!!

Za KČT Morkovice
Petra Blešová
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Český halový pohár 2021 v běhu na 60 m s překážkami

Mistrovství světa v požárním sportu v Kazachstánu 
s účastí Kateřiny Borovičkové

Jak předcházet požárům od svíček a zábavní pyrotechniky

Po roční pauze se Český halový pohár v běhu na 60 m s překážka-
mi přece jen, tentokrát ovšem na podzim, uskutečnil. I když proběhl 
za přísných opatření, soutěžící to neodradilo a na všechny závody se 
sjeli i ti nejlepší. Z našeho sboru všechny soutěže objezdil starší žák Vít 
Vymazal. První pohár se konal v Praze, druhý v  Jablonci nad Nisou 
a třetí se čtvrtým v Ostravě, kam také za sbíráním zkušeností a překo-
návání vlastních možností jely i mladší děvčata Gabriela Vlčková, Adi-
na Sklářová a Natálie Dobiášová a také starší děvčata Eliška Balážiová 
a Tereza Dobiášová. Víťovi se na všech soutěžích dařilo velmi dobře. 
Vyhrál tři 1. místa a jedno 2. místo. Také získal pohár za nejrychlejší 
pokus s časem 11,14 s, který v nástavbě jedné soutěže dokázal vylepšit 
na 10,92 s. A protože se závodníkům do celkového hodnocení zapo-
čítávaly tři soutěže s nejlepším dosaženým umístěním, Víťa se tak stal 
vítězem Českého halového poháru 2021 v kategorii starších žáků. Víťo, 
ještě jednou moc gratulujeme.

Kristina Krejčí, starostka SDH

30.8.2021 jsem s ženskou reprezentací od-
letěla na Mistrovství světa v požárním sportu 
do Kazachstánu. Závody probíhaly ve dnech 
2.-5.9. ve městě Karaganda. Ve středu se usku-
tečnily tréninky všech disciplín. První přišly 
na řadu závody ve výstupu do 4. podlaží cvič-
né věže, ve které jsem zapsala čas 7:83 s. I vý-
kony ostatních žen byly velmi povedené, ov-
šem na tým Kazašek jsme nestačily, a tak jsme 
braly 4 body. Druhý den jsme se rozběhly na 
disciplínu 100 metrů překážek. Jedna z našich 
žen vybojovala titul mistryně světa a já zapsa-
la čas 17:24 s. Z téhle disciplíny jsme braly 3 
body. Po těchto disciplínách následovaly po-
slední dva dny kolektivních disciplín. V  so-
botu odstartovaly štafety, ve které jsem běžela 
hned první úsek-domeček. Po první štafetě, 
která zapsala NP jsme druhou štafetu šly na 
jistotu a po pár chybkách zapsaly čas 65:20 s. 
Opět jsme braly 4 body a plán na následující 
den byl jasný-porazit Kazašky, protože měly 
o 1 bod více. Poslední den se konala královská 

Vánoční svátky a oslavy konce roku býva-
jí často spojeny s  nárůstem požárů nezřídka 
způsobených neopatrností a nedbalostí člově-
ka. Vzniku požáru se dá snadno předejít. Stačí 
jen znát základní pravidla.

Zásady bezpečného používání svíček
- svíčky umisťujte na stabilní nehořlavé 

podložky, které brání přímému kontaktu 
svíčky s podkladem (např. chvojím v ad-
ventním věnci, ubrusem apod.),

- svíčky umísťujte v dostatečné vzdálenosti 
od hořlavých materiálů, v žádném přípa-
dě je nedávejte k oknům do průvanu, blíz-

disciplína, které jsem se nezúčastnila. Ovšem 
holky zaběhly čas 26:35 s a staly se tak mist-
ryněmi světa v požárním útoku. Celkově jsme 
se tedy umístily na 3. místě. Ještě ten večer se 

ko záclon, v těsné blízkosti textilií, nene-
chávejte je na poličce ani na skříni,

- zapálené svíčky nenechávejte během je-
jich hoření bez dozoru,

- nedovolte dětem jakkoli manipulovat se 
zapálenou svíčkou,

- svíčky zhasněte vždy, když opouštíte do-
mov nebo jdete spát. 

Zásady bezpečného používání zábavní pyro-
techniky
- pyrotechniku nakupujte výhradně ve spe-

cializovaných prodejnách, kde vám také 
odborně poradí s jejím použitím,

konal závěrečný ceremoniál, po kterém jsme 
spokojené odletěly zpět do České republiky. 

Kateřina Borovičková, 
členka SDH Morkovice a reprezentace ČR
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- pyrotechnika musí být opatřena certifi kační 
značkou a návodem k použití v českém jazyce,

- nekupujte pyrotechniku s  otevřeným 
nebo poničeným obalem,

- pyrotechniku skladujte na suchém místě, 
mimo dosah dětí, a  v  dostatečné vzdále-
nosti od zdroje otevřeného ohně (krby, 
krbová kamna, sporák, svíčky apod.),

- s  pyrotechnikou manipulujte zásadně na 
volném prostranství, daleko od obydlí, za-
parkovaných aut, keřů, kontejnerů,

- s pyrotechnikou nemiřte do oken, na lidi 
nebo na zvířata.

Se zábavní pyrotechnikou nesmí mani-
pulovat nezletilé osoby bez dozoru dospělých 

a osoby pod vlivem alkoholu a jiných omam-
ných látek.

Nezapomeňte, že zvukové a světelné efek-
ty způsobené zábavní pyrotechnikou jsou vel-
mi nepříjemné a stresující pro domácí i volně 
žijící zvířata. Např. po oslavách nového roku 
se plní útulky ztracenými zvířaty, která vydě-
sila právě zábavní pyrotechnika.

CHCETE VĚDĚT VÍC?
www.krizport.cz 
www.chytre-blondynky.cz 

zdroj: https://www.krizport.cz/rady/chyt-
re-blondynky-radi/propagacni-dalsi-materialy

Kristina Krejčí, starostka SDH Morkovice

FC Morkovice

Zdravím všechny spoluobčany a  přízniv-
ce FC Morkovice. Fotbalová sezóna se rozjela 
a vypadalo to, že vše už bude lepší, ale bohu-
žel opak je pravdou. Situace se kvůli pandemii 
opět dostává do špatných kolejí. 

Koncem září bylo otevřeno zrekonstruova-
né hřiště. Otevření se ujal místostarosta obce 
pan Zdeněk Frkal, za což mu chci poděkovat. 
První zápas zde odehrálo naše A mužstvo proti 
soupeři z Napajedel. Zápas skončil vítězstvím, 
takže se otevření podařilo. 

Podzimní část sezóny se naštěstí odehrála 
téměř celá, jen dorostům a žákům chybí dohrát 
některé zápasy. Bohužel ne všem mužstvům 
se výsledkově úplně dařilo, tak jak bychom si 
přáli. Ale věříme, že se dohraje i jarní část se-
zóny a  vše se k  lepšímu obrátí. Muži A, kteří 
hrají krajský přebor, odehráli některá utkání 
ve Zdounkách a  koncem září už se hrálo na 
nově zhotoveném hřišti v Morkovicích. Muž-
stvo odehrálo téměř všechna utkání s  velkou 
smůlou, neboť v  zápasech byli lepší, ale bo-
hužel výsledkově to nebylo zhodnoceno. Za 
podzimní část A mužstvo získalo 16 bodů- za 4 
vítězství, 4 remízy a 5 porážek. Podobné to bylo 
i u mužů B, kteří hrají okresní přebor. Ti také 

herně nezklamali, ale výsledkově to mohlo být 
lepší. Muži B začali sezónu v Litenčicích a také 
oni od konce září hráli na domácím hřišti. 
I Muži B skončili na 9.místě se stejným počtem 
16 bodů a bilancí 5 výher, 1 remízy a 7 proher. 
Bohužel u obou mužstev je problém ve střílení 
gólů a ve zbytečných chybách v obraně. Doros-
tenci nemají dohraná všechna utkání, protože 
se začal šířit covid. Svá domácí utkání hráli 
v Morkovicích. Chybí jim dohrát 2 podzimní 
zápasy. Ty se dohrají na jaře, pokud to situace 
dovolí. Dorostenci hrají krajskou soutěž sk. B 
a odehráli 9 utkání, ve kterých získali 9 bodů 
za 3 vítězství a  6 porážek. V  neúplné tabulce 
jim patří 10. místo. Žáci hrají také krajskou 
soutěž. Starší i mladší žáci odehráli skvělý pod-
zim a  právem jsou na 1.místě. I  jim (starším 
i mladším) chybí dohrát 1 utkání.  Za podzim-
ní část získali 24 bodů a obojí mají 8 vítězství 
a 1 porážku. Mladší žáci hrají ještě okresní pře-
bor, kde jsou  v nedohrané části (chybí jim 1 
utkání) na krásném 4. místě se ziskem 18 bodů 
a s bilancí 6 výher a 3 porážky. Přípravky (starší 
i mladší) hrají krajskou soutěž a jejich výsledky 
se nezveřejňují. Dětem se dařilo a většinu zá-
pasů vyhrály. Školička hrála svá utkání formou 

turnajů a  i  oni většinu zápasů vyhráli. Všem 
hráčům za jejich výkony děkujeme a přejeme, 
ať se jim daří v  jarní části, která se snad ode-
hraje. Je třeba poděkovat také všem fanouš-
kům, rodičům a příznivcům, kteří naše hráče 
podporovali a podporují. 

Co se týče akcí, které měly proběhnout 
nebo byly v  plánu, tak se uskutečnila pouze 
podzimní zábava v areálu letního kina s kape-
lou Kameron. Akci navštívilo přes 220 platí-
cích. Všem za účast děkujeme a budeme se těšit 
na další akce, až bude vše zase dovoleno. Další 
plánovaná zábava – Mikulášská, která měla být 
na sokolovně, se bohužel kvůli pandemii neu-
skuteční. Uvidíme, jak se bude situace vyvíjet 
a  jestli bude možné zrealizovat II. Fotbalový 
ples, který je v plánu 25.2.2022 na sokolovně. 

Dovolím si poděkovat všem hráčům, funk-
cionářům, trenérům, sponzorům a  ostatním, 
kteří se starají o chod a  fungování klubu. Bez 
nich by to vše bylo složité. Také děkuji všem 
příznivcům za jejich podporu a  všem přeji 
krásné svátky plné zdraví, pohody a  do roku 
2022 ať se daří a jsou všichni hlavně zdraví.

Za FC Morkovice, z. s. 
Ing. David Vlček, DiS., prezident FC 
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VÍKENDOVÉ 
TAXI 

ZDEŇA

722 141 999
MOŽNOSTI ROZVOZU:
FIREMNÍCH VEČÍRKŮ, 
SVATEB, OSLAV A PO-

DOBNÝCH AKCÍ 

KAMENICKÉ 
PRÁCE
Zdeněk
Zaoral

Zborovice

žulové krytí, pomníky, renova-
ce písma aj.

606 846 435
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PF 2022

Přejeme Vám i Vašim blízkým

příjemné prožití vánočních svátků 

a v novém roce 2022

pevné zdraví, mnoho štěstí a spokojenosti.



Zpravodaj Morkovice-Slížany. Vydává Město Morkovice-Slížany, Náměstí 900, 768 33 Morkovice, IČO: 00287504. 
Povoleno a registrováno pod číslem MK ČR E 10271. Vychází čtvrtletně v nákladu 1 200 ks. Bezplatná distribuce. 
Příspěvky nejsou redigovány. Za jejich obsah a správnost odpovídá autor. Datum vydání Zpravodaje: 7. 12. 2021

Periodický tisk územního samosprávného celku.


